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بايد پذيرفت بخشي از تورم و كاهش ارزش 
پول ملي نه به تحريم ربط دارد و نه به كسري 
بودجه دولت بلك�ه اين رفتار بانك هاس�ت 
كه به تورم جهت مي ده�د؛ بانك هايي كه از 
خود )سرمايه مؤسسان( چيز زيادي ندارند 
و عم�ده مناب�ع را از مح�ل بدهي س�وددار 
)س�پرده بانكي( تأمي�ن كرده ان�د و گاه اين 
بدهي ها آنقدر نسبت به سرمايه دست برتر 
دارن�د كه حس�ابداري يك بانك بر اس�اس 
استاندارد هاي روز دنيا مي تواند سوت پايان 
فعاليت آن را به صدا دربياورد. در حال حاضر 
ب�راي اينكه از بدتر ش�دن وضعيت برخي از 
بانك هاي مشكل دار جلوگيري كنيم، نياز به 
يك رگلاتور قوي داري�م كه براي اين منظور 
به قوانين و مقررات روز دنيا مس�لح باش�د، 
در همين رابطه وزير اقتصاد از طرح مجلس 
براي ايجاد تحول در بانك مركزي دفاع كرد. 
ش��ايد برخي مديران بانك��ي در مق��ام گفتار 
حرف هاي خ��وب اقتص��ادي بزنند اما ش��يوه 
راهبري بانك به گونه اي است كه عملًا در حال 
خلق تورم است، هر چند در حوزه تأمين مالي 
اقتصاد بخش توليدي نيز ش��ايد مشاركتي هم 
داشته باش��د اما به لحاظ عملياتي در شرايطي 
قرار گرفته است كه ايجاد تورم به سودش است 
و براي بقا چاره اي جز ايجاد تورم ندارد، زيرا اين 
تورم است كه ارزش بدهي هاي بانك به جامعه 

سپرده گذار را تا حد ممكن كاهش مي دهد. 
يكي از جدي ترين چالش هاي بانك ها اين است 
كه از سرمايه مناسبي براي فعاليت بانكداري و 
واسطه گري مالي و اعتباري برخوردار نيستند. 

در بيشتر بانك ها مؤسسان بانك سرمايه اندكي 
دارن��د و عمده مناب��ع از محل بدهي س��وددار 
)سپرده بانكي( تأمين ش��ده است، در حقيقت 
بانك به سپرده گذار بدهكار است و بايد ماهانه به 
آن سود دهد، در اين ميان در مقاطعي كه بانك 
نمي تواند عمليات بانكي را به شيوه اي مديريت 
كند كه س��پرده ها ب��ه تس��هيلات و اعتبارات 
تبديل ش��ود و از محل دريافت اقس��اط بانكي 
سود س��پرده گذار و هزينه هاي كارمزدي خود 
را تأمين كند، چن��ان دچار نات��رازي در دخل 
و خرج مي ش��ود كه چاره اي ن��دارد جز اينكه 
طي اقداماتي ايضايي با خل��ق نقدينگي و تورم 
ارزش بدهي هاي ريالي خود را كاهش و ارزش 
دارايي هاي غيرجاري را افزايش دهد تا ترازنامه 
خود را به جهت پوشش بدهي ها با دارايي هاي 
منقول و غيرمنقول برابر يا حتي ارزش دارايي را 

بالاتر از بدهي انعكاس دهد. 
متأسفانه چون رگلاتور قوي در تمام اين سال ها 
بالاس��ر نظام بانكي نبوده اس��ت تا بانك ها را از 
ورود به فعاليت هاي مسئله دار اقتصادي چون 
بنگاه داري، سفته بازي در حوزه هاي غيرمولد، 
بي توجهي به رعايت بهداشت مالي و تأمين مالي 
و اعتبار، دپوي دارايي هاي سمي در ترازنامه و 

تشكيل و تأس��يس بنگاه هاي گسترده فرعي و 
وابسته، ورود به عرصه هاي سهامداري اشتراكي 
با برخ��ي بنگاه هاي بزرگ مش��تري يا بدهكار 
به بانك، س��رمايه گذاري در ح��وزه رمز ارزها، 
معاملات مكرر در حوزه زمين و مستغلات منع 
كند، بانك ها در اين سال ها در ورود به عرضه هاي 

مذكور از يكديگر پيشي گرفته اند. 
هر چند در گذشته از سيس��تم بانكي خواسته 
شده است فكری به حال اصلاحات در بخش هاي 
مختلف اعم از سياستگذاري و اجراي عمليات 
بانكي بكند اما هر بار به بهانه اي اين موضوع را به 
تعويق انداخته است، در اين ميان اين بار نيز در 
اثر همكاري تنگاتنگ دولت سيزدهم و مجلس 
شوراي اسلامي شاهد طرحي در مجلس هستيم 
كه قصد اعمال اصلاحات��ي را در بانك مركزي 
دارد اما به طور مجدد برخي بانكداران عليه اين 

طرح جبهه گرفته اند. 
در اين مقال بحث بر سر اين موضوع نيست كه 
طرح مجلس درست اس��ت يا غلط، قوي است 
يا ضعيف، نكته اين اس��ت كه بالاخره بايد اين 
سيستم بانكي اصلاحات را بپذيرد تا حوزه تأمين 
مالي اقتصاد ايران دچار ارتقا شود و اقتصاد شاهد 
محور شدن تورمي  باشد كه نه به تحريم ربط دارد 
و نه به كسري بودجه دولت بلكه اين تورم صرفاً 
و صرفاً از ناحيه سياست ها و عمليات اقتصادي 
بانك هاي مسئله دار در اقتصاد حادث مي شود. 

سيداحسان خاندوزي، وزير اقتصاد در گفت وگو 
با فارس، با اشاره به بررس��ي طرح قانون بانك 
مركزي در صحن علني مجلس اظهار داش��ت: 
در اين مي��ان بحث ها و چالش ه��اي زيادي از 
سمت بانكدارها، كارشناس��ان اقتصاد اسلامي 
و برخي رؤساي كل سابق بانك مركزي مطرح 
ش��ده اس��ت. وي افزود: قانونگذاري در حوزه 
بانكي و بانك مركزي مسئله پرمناقشه اي است 
و همانطور كه مطلع  هس��تيد آخرين قانون در 
حوزه بانك مرك��زي، پولي و بانكي اس��ت كه 
متعلق به نيم قرن پيش است و در اين نيم قرن، 
تحولات گسترده اي در بانكداري و مالي رخ داده 
و اين حوزه جزو بخش هايي بوده كه تحولات آن 

پرشتاب بوده است. 
وزير اقتصاد با اشاره به تجربيات و نيازهاي كشور 
در زمينه اصلاح قواني��ن و مقررات حوزه بانكي 
گفت: در همين راستا در سه دوره و دو مجلس، 
ضرورت اصلاح قانون بانكداري بارها مورد تأكيد 
قرار گرفت و تلاش هاي زيادي هم انجام شد اما 

متأسفانه به سرانجام نرسيد. 
  »دول�ت س�يزدهم« پرچم�دار اصلاح 

نظام بانكي 
وي ادام��ه داد: رهب��ر معظ��م انقلاب شش��م 
شهريور1400 در اولين جلسه با دولت سيزدهم 
اصلاح نظام بانكي را يكي از محورهاي اصلاحات 
اقتصادي عنوان كردند و دولت س��يزدهم هم 
اصلاح نظام بانك��ي را به عنوان يك��ي از اركان 

اصلاح نظام اقتصادي باور دارد. 
   اصلاح قان�ون پولي و بانكي 50 س�ال 

پيش 
خاندوزي با بي��ان اينكه قلب اي��ن اصلاحات، 
اصلاح ساختار بانك مركزي است، گفت: همه 
تنظيم گري ها و مقررات گذاري ها و نظارت بر كل 
شبكه بانكي بر عهده بانك مركزي كشور است، 
بنابراين از اين منظر كاملًا استقبال مي كنيم از 
اينكه قانون 50 سال پيش به سمت اصلاح برود 
و جهت گيري ای   هم ك��ه در اصلاح وجود دارد، 

جهت گيري مورد تأييد قابل قبولي است. 
   اصلاح قانون پولي و بانكي 

وزير اقتصاد با بيان اينكه در قانون پولي و بانكي 
كشور اركان بانك مركزي، ساختار پولي كشور، 
شوراي پول و اعتبار و غيره  براي سال51 است، 
اظهار داش��ت: قانون عمليات بانك��ي بدون ربا 
مصوب س��ال62 اس��ت و اين قانون ب��ه دليل 
اقتضائاتي كه پس از انقلاب اسلامي به  وجود آمد 
و تأكيدات حضرت امام خميني)ره( بر شرعي 

شدن همه قراردادها در سال62 تصويب شد. 
وي ادامه داد: قانون بانكداري بدون ربا عمدتاً بر 
طراحي ابزارها و قراردادهاي بانكي براي جذب 
س��پرده و پرداخت تس��هيلات متمركز ش��ده 
اس��ت اما طرح قانون بانك مرك��زي، متعرض 
قانون عمليات بانكي بدون ربا نمي ش��ود بلكه 
اين طرح بيش��تر قانون پولي و بانكي سال 51 

را اصلاح مي كند. 
   طرح قانون بانك مركزي 

از زبان وزير اقتصاد 
خان��دوزي ش��كل گيري كميته هاي تخصصي 
را از مزاياي طرح قانون بانك مركزي دانس��ت 
و افزود: اي��ن طرح كمك مي كن��د تصميمات 
پولي و سياستگذاري هاي ارزي كشور به شكل 
تخصصي تري اتخاذ ش��ود، چراكه كميته ها و 
هيئت عالي تركيب تخصصي نس��بت به وضع 

موجود دارند. 
   امكان ساماندهي بانك هاي ناسالم 

وزير اقتصاد دولت سيزدهم مزيت ديگر طرح 
قانون بانك مرك��زي را افزايش قدرت نظارتي 
بانك مركزي عنوان كرد و گفت: در س��اختار 
طراحي شده در اين طرح، بانك مركزي اقتدار 
بيش��تري براي اعمال نظارت بر ش��بكه بانكي 
خواهد داش��ت و ابزارهايي در اختيار اين نهاد 
قرار مي گي��رد كه اي��ن مجموع��ه بانك هاي 
ناس��المي كه امروز شاهد آن هس��تيد و ادامه 
حيات شان با استقراض از بانك مركزي است، 

ساماندهي خواهند شد. 
وي ادامه داد: برخي مؤسسات ناسالم مستمراً 
در تمام 350روز سال از طريق اضافه برداشت 
از بانك مركزي مي توانن��د ادامه حيات  دهند و 
حتي پرداخت حقوق كاركنان ش��ان از طريق 
اضافه برداشت از بانك مركزي تأمين مي شود و 
اين نهايت فاجعه اي است كه در چند سال اخير 

با آن مواجه بوده ايم. 
خاندوزي ب��ا تأكيد بر اينكه ط��رح قانون بانك 
مركزي اقتدار نظارتي خوب��ي مي دهد تا بانك 
مركزي اين بانك ها را تعيين تكليف كند، گفت: 
نمي شود همه را به انضباط دعوت كنيم و بگوييم 
دولت منضبط باش و بانك ها هم همين طور اما 
چند بانك ناسالم تمام قواعد كش��ور را ناديده 

بگيرند و هزينه اش را به كشور تحميل كنند. 
   ورود بانك مركزي به اطلاعات بانك ها 

وزير اقتصاد در پاس��خ به اين سؤال كه اگر اين 
طرح تصويب شود، بانك هاي ناسالم، منحل يا 
ادغام مي شوند؟ اظهار داشت: در قانون سه، چهار 
مسير پيش بيني شده اس��ت كه با اختياري كه 
بانك مركزي دارد، متناسب با شرايط آن بانك، 
ابزار و اختيارات لازم را خواهد داشت. در گذشته 
بانك مركزي حتي براي گرفتن برخي اطلاعات 
يا صورت هاي مالي دقي��ق و ريز پرونده ها ورود 
پيدا مي كرد و مس��ئولان يك مؤسسه كه ديگر 
امروز منحل شده اس��ت تا مدت ها اجازه ورود 
مسئولان نظارتي بانك مركزي را نمي دادند. اين 
ميزان ضعف در اختيارات و نظارت بي نظير است 

و اساساً جلوي هرگونه نظارت را مي گيرد. 
وي تصريح ك��رد: اختيارات خوب��ي كه در اين 
قانون داده شده است، منوط به اينكه مسئولان 
بانك مركزي از اين اختي��ارات به نحو مطلوب 
اس��تفاده كنند، مي تواند تأثير بسيار خوبي در 
ساماندهي بانك هاي ناسالم و نظارت بر بانك ها 

داشته باشد. 
   توجه به معضل تعارض منافع 

خاندوزي ويژگي ديگر طرح قانون بانك مركزي 
را توجه به تعارض منافع عنوان كرد و افزود: به 
هر حال هميشه مديران بانك مركزي در كشور 
ما متهم بوده اند به اينكه خودش��ان با ش��بكه 
بانكداران دچار تعارض منافع هستند و اتفاقاً به 
همين دليل بر بانك ها نظارت نمي كنند، چون 
مي خواهند بعد از پايان كار در بانك مركزي، در 
آن بانك ها مسئوليت بگيرند يا سهامداري آنها 

را داشته باشند. 
   بانك مركزي بايد اختيار عمل داش�ته 

باشد
وزير امور اقتصادي و دارايي در پاس��خ به اين 
سؤال كه به نظر شما اس��تقلال بانك مركزي 
در اين طرح حاصل شده اس��ت، گفت: اينجا 
به عنوان وزير اقتصاد صحبت مي كنم اما دولت 
در اين باره مصوبه جمع بندي شده اي ندارد. ما 
در وزارت اقتصاد گرچه مدافع اين هستيم كه 
بايد بانك مركزي سياستگذاري پولي را با كل 
سياست هاي اقتصادي دولت و مجلس پيش 
ببرد و تافته جدابافته از كل حاكميت نيست 
كه ناهماهنگ تصميم بگيرد اما حتماً بايد در 
انج��ام وظايف قانوني خ��ودش، مانند كنترل 
تورم، سلامت شبكه بانكي و اهداف تعيين شده 
كه در ماده3 ط��رح قانون بان��ك مركزي هم 
آمده است، بايد اختيار لازم را براي اعمال آن 

داشته باشد. 
وي افزود: در دنيا هم وقتي صحبت از اختيارات 
لازم بانك مركزي مي شود، منظور اين است كه 
از يك پديده س��لطه بودجه اي در امان باش��د، 
يعني اينطور نباشد كه سازمان برنامه يا دولت به 
جهت اينكه كسري بودجه دارد، بانك مركزي 
را مكلف كند به بهاي افزايش تورم تا كس��ري 

بودجه را تأمين كند. 
   امكان دسترسي وسيع بانك مركزي

 به اطلاعات بانك ها 
وي با اشاره به ضلع ديگر استقلال بانك مركزي 
كه همان استقلال بانك مركزي از نظام بانكي 
اس��ت، گفت: بانك مركزي طبق ط��رح قانون 
بانك مركزي دسترسي قابل توجهي به جزئيات 
اطلاعات بانك ها خواهد داش��ت و به س��رعت 
متوجه مي ش��ود كه مثلًا وضعيت تسهيلات و 
تعهدات كلان چگونه اس��ت، وضعيت ذي نفع 
واحد، اشخاص مرتبط و مواردي از اين دست در 

چه شرايطي قرار دارد. 
وزير اقتصاد تصريح كرد: بانك مركزي هم مكلف 
مي ش��ود گزارش عملكرد خودش را دو بار در 
سال به مجلس و مستمراً به دولت ارائه كند. اين 
تكاليف، تكاليف شفافيت آوري است كه باعث 
مي شود نسبت به 50 سال پيش گامي رو به جلو 

و براي اقتصاد كشور گره گشا باشد.

 هادي غلامحسيني 
  گزارش يك

 احياي زاينده رود 
 شدني است

 وزير نيرو: پيشرفت هفتگي 
 طرح بزرگ آبرساني به همدان 

معادل پيشرفت سالانه 17سال گذشته است
كارشناسان در اين مس�ئله ترديد دارند كه آيا زاينده رود احياپذير 
است يا خير. وزير نيرو معتقد است: »زاينده رود قطع به يقين احياپذير 
اس�ت. در زاينده رود پروژه هاي مختلف مطرح اما نيمه كاره رها شده 
اس�ت. هم اكنون با همفكري و همگرايي با متخصص�ان برنامه ها به 
گونه اي طراحي شده اس�ت كه اجرايي ش�ود و عمليات اجرايي اين 
طرح شروع ش�ده اما كند اس�ت. برنامه داريم س�رعت كار افزايش 
يابد، البته به ش�رطي كه تأمين منابع مالي آن به موقع انجام ش�ود.« 
علي اكبر محرابي��ان، وزير ني��رو در برنامه ص��ف اول در خصوص احياي 
زاينده رود گفت: احي��اي زاينده رود، يعني حقابه محيط زيس��ت، بخش 
كشاورزي موجود و نه توسعه آن، آب شرب و همچنين آبي براي پايداري 
جريان آب رودخانه طي چهار فصل سال مهيا باشد و در قالب برنامه اي اين 
مسئله را به طور ويژه دنبال خواهيم كرد. يكي از مهم ترين برنامه هاي ما 

احياي زاينده رود بوده و به طور قطع اين امر امكانپذير است. 
به گزارش خبرگزاري صدا وسيما، وي افزود: »احيا به گونه اي است كه 
تأمين آب مطمئن و پايدار است و رها س��ازي حداقل آبي در فصل ها و 
ماه هاي مختلف است. جلسات متعدد با مسئولان مرتبط تشكيل شده 
است. در زاينده رود پروژه هاي مختلف مطرح شده اما نيمه كاره رها شده 
است. هم اكنون با همفكري و همگرايي با متخصصان برنامه ها به گونه اي 
طراحي شده كه اجرايي شود و عمليات اجرايي اين طرح شروع شده اما 
كند است. برنامه داريم سرعت كار افزايش يابد، البته به شرطي كه تأمين 

منابع مالي آن به موقع انجام شود.«
وزير نيرو در بيان كيفي شرايط شهريور سال1400 گفت: »بنابر آمار وزارت 
نيرو، پيش از حضور بنده در شهريور سال1400، تعداد 300شهر كشور و 
بيشتر از 8 هزار روستاي كشور در شرايط ناترازي منابع و مصارف آب شرب 
بود. در سال جاري 202ميليمتر بارش در كشور دريافت شد كه 17 درصد 
از متوسط بلندمدت كمتر بود اما نسبت به سال گذشته شرايط بهتر است و 

مقام 45 از 54 سال گذشته را در بخش بارش داريم.«
محرابيان با اشاره به اينكه تداوم خشكسالي شرايط تأمين آب را به صورت 
تساعدي دش��وار مي كند، گفت: »به صورت كلي افزايش ميزان بارش در 
زمان سيلاب، اين نزولات آسماني در س��دها، بندها و آبگيرها به صورت 

سطحي و همچنين در مخازن آب زيرزميني ذخيره مي شود.«
   اصلاح 400 نقطه حادثه خيز  در سيلاب هاي كشور

وزير نيرو با اشاره به وجود 7هزارو400 نقطه شناسايي شده در بستر و 
حريم رودخانه هاي كشور گفت: »طي يك پيگيري قوي در يك سال 
گذشته تلاش داريم با همكاري ساير دستگاه ها زمينه اصلاح اين نقاط 
را فراهم كنيم و تاكنون 400نقطه  حادثه خيز اين سازه هاي تقاطعي 
را رفع كرده ايم و برنامه براي س��اير روس��تاها نيز ادامه دارد. بيش از 
90 درصد از خسارات سيلاب مرتبط با همين سازه هاي تقاطعي است 
و از همكاران خود در ساير دستگاه ها مي خواهيم در اصلاح اين سازه ها 

همكاري داشته باشند.«
محرابيان در تشريح عملكرد يك ساله وزارت نيرو گفت: »ما در سه محور 
برنامه هاي خود را متمركز كرده ايم، محور اول اين برنامه اصلاح سازوكار 
حكمراني آب است. شايد بيشترين وقتي كه در يك سال در وزارت نيرو روي 

يك طرح گذاشته ايم، همين مسئله سازوكار حكمراني منابع آب بود.«
وي افزود: »طي جلس��ات متعددي در حضور كارشناسان، دانشمندان و 
مسئولان آبي كش��ور، هم اكنون اين سند تهيه ش��ده و در انتظار تأييد و 

تصويب در جلسه شوراي عالي آب است تا به تصويب برسد.«
عضو كابينه دولت مردمي ضمن بيان جزئيات س��ند حكمراني آب گفت: 
»در اين سند، سازوكاري تهيه شده است كه به صورت پويا و سالانه منابع 
آبي را در اختيار ذي نفعان در سطوح مختلف قرار دهد و مديريت اين مايع 

حيات را به مردم بسپارد.«
  تعريف بيش از 1000 پروژه 

براي توسعه زيرساخت آب شرب كشور
وزير نيرو در بيان ج��زء دوم برنامه هاي وزارت ني��رو در بخش آب گفت: 
»تجربه مديريت مصرف برق امسال منتهي به جلوگيري از خاموشي شد و 
ما برنامه  داريم اين مسئله را به ساير بخش ها از جمله آب گسترش دهيم و 

به كمك مردم زمينه تأمين پايدار آب را مهيا كنيم.«
محرابيان ادام��ه داد: »بخش س��وم برنامه هاي وزارت نيرو به مس��ئله 
پروژه هاي زيرساختي آب كش��ور اختصاص دارد، ما در سه بخش يعني 
800پروژه كوچك و متوسط براي حل مسئله شهرها، پروژه هاي جهاد 
آبرساني در بيش از 10 هزار روستاي كش��ور، تعريف 274پروژه ويژه به 

دنبال تأمين پايدار منابع آب حركت كرديم.«
وي افزود: »تا اين لحظه و با گذشته پنج ماه از عمليات اجرايي پروژه هاي 
آبرساني شاهد تكميل كار هزارو200 روستا بوده ايم و در ساير روستاها نيز 

كار در پيشرفت هاي مختلف به صورت جهادي ادامه پيدا مي كند.«
اين مقام مسئول با اشاره به ابرپروژه آبرس��اني غدير گفت: »در پروژه 
غدير علاوه بر ايجاد سازوكاري براي توسعه بزرگ ترين شبكه آبرساني 
كشور به ظرفيت 12مترمكعب در ثانيه منبع را از آب كرخه به آب دز 
به عنوان يكي از بهترين منابع آبي حركت داديم كه مسئله 60 درصد 
استان پهناور خوزس��تان را به صورت بلندمدت حل خواهد كرد، البته 
براي ساير مناطق خوزستان نيز پروژه هاي كلاني را در نظر داريم كه با 

سرعت اجرايي خواهد شد.«
  پيشرفت هفتگي طرح بزرگ آبرساني به همدان

وزير نيرو با اش��اره به مسئله آبرساني به اس��تان همدان گفت: »كلانشهر 
همدان از دهه70با مسئله آب شرب مواجه است و طرح بزرگ آبرساني به 
اين شهر نيز از 17سال پيش شروع شده است و مي توانست در چندسال 

گذشته به انتها برسد اما متأسفانه اين اتفاق رخ نداده است.«
محرابيان با اشاره به اينكه پروژه بزرگ آبرس��اني به همدان با تأكيد 
رئيس جمهور در طول يك سال اخير پيش��رفت چشمگيري داشته 
است، گفت: »همكاران ما به صورت شبانه روزي در حال تكميل پروژه 
بزرگ آبرس��اني به همدان هس��تند، البته وقتي ما قول بهره برداري 
مي دهيم، يعني ريسك بزرگي را متحمل شده ايم، چراكه پروژه اي كه 
سالي 2 درصد پيشرفت فيزيكي داشته الان هفته اي همان پيشرفت 
را به ثبت مي رساند اما صبوري مردم همدان سبب شده است ما روي 
انجام قول خود پافشاري كنيم و آبروي خود را گرو بگذاريم تا در مهلت 

مقرر اين پروژه به انتها برسد.«
وي افزود: »نكته مهم ديگر در مس��ئله همدان، كاهش 43 درصدي 
بارش است كه س��بب شده بخش فوقاني س��د اكباتان از مدار تأمين 
خارج ش��ود، در زمان نرمال ميزان آب ورودي به همدان هزارو770 
ليتر در ثانيه اس��ت كه بر اس��اس آخرين گزارش��ي كه بنده گرفتم، 
هزارو600ليتر در ثانيه آب روانه شهر مي شود و تلاش مي كنيم شبكه 

آب همدان به پايداري كامل برسد.«
  كار جهادي مسئله شهركرد را در كوتاه ترين زمان حل كرد

وزير نيرو در بخش ديگري از صحبت هاي خود با اشاره به مسئله آب شرب 
شهركرد گفت: »در شهركرد، شدت سيلاب و بازه زماني وقوع آن در فصل 
گرم سبب شد تا يخچال هاي زردكوه آب شده و از طريق مسيرهايي به 
داخل چش��مه نفوذ كند، همين پديده در اين زمان به گل آلود ش��دن 
چشمه دامن زد و ميزان كدورت آب از شاخص2 به 6هزارو500 رسيد، به 
نوعي كه ديگر آب نداشتيم و گِل آب از چشمه بيرون مي زد. در اين شرايط 
چهار سامانه تعريف كرديم و حجم آب قابل ملاحظه اي طي يك مدت 
زماني بسيار كم با كار جهادي و شبانه روزي تأمين شد و در حال حاضر، با 
چشمه كوهرنگ يا بدون آن؛ منابع آب شرب استان چهارمحال و بختياري 

به صورت پايدار تأمين خواهد شد.«

 ارسال اخطار پيامكي
براي پزشكان متخلف

مدي�ر كل دفت�ر بازرس�ي، مبارزه ب�ا ف�رار مالياتي و پولش�ويي 
س�ازمان ام�ور ماليات�ي كش�ور ب�ا بي�ان اينك�ه از ابت�داي 
امس�ال حدود 9هزار گ�زارش اطلاعاتي در س�امانه س�وت زني 
س�ازمان ثبت ش�ده اس�ت، گفت:۳ هزار مورد از اي�ن گزارش ها 
مرب�وط ب�ه ف�رار ماليات�ي پزش�كان و دندانپزش�كان اس�ت. 
به گزارش تسنيم، وحيد عزيزي، مدير كل دفتر بازرسي، مبارزه با فرار 
مالياتي و پولشويي سازمان امور مالياتي كشور با تأكيد بر اينكه كتمان 
درآمد، جرم تلقي می ش��ود و مجازات كيفري در پ��ي دارد، گفت: در 
خصوص كساني كه مرتكب فرارهاي مالياتي كلان مي شوند، علاوه بر 

وصول ماليات و جرايم، پرونده قضايي تشكيل مي دهيم. 
وي اضافه كرد: براي پزشكان و دندانپزشكاني كه مردم براي آنها گزارش 
فرار مالياتي ثبت كرده اند، پيامك اخطار ارس��ال شده است و تمامي 
پزشكان و دندانپزش��كان مطابق قانون مكلف به اس��تفاده از دستگاه 

پرداخت بانكي)پوز( هستند. 
مدير كل دفتر بازرسي، مبارزه با فرار مالياتي و پولشويي سازمان امور 
مالياتي كشور عنوان داش��ت: س��ازمان امور مالياتي در صورت لزوم، 
تمامي حساب هاي متعلق به پزشكان و دندانپزشكان را بررسي مي كند 
و فقط اينگونه نيست كه حساب هاي متصل به پوز بررسي شود. بر اين 
اساس مبالغ كارت به كارت و واريز به حساب هاي ديگر مؤديان نيز مورد 
رسيدگي قرار خواهد گرفت. عزيزي تصريح كرد: از حدود 9هزار گزارش 
ثبت شده در س��امانه س��وت زني، حدود 3هزار گزارش مربوط به فرار 
مالياتي پزشكان و دندانپزشكان بوده و از اين تعداد، براي نيمي از آنها 
علاوه بر پيامك هشدار، درخواست درج در پرونده مالياتي و بررسي هاي 
بيشتر براي ادارات ارسال شده است. وي اظهار داشت: در سال جاري، 
اقدامات مقابله با فرار مالياتي در چارچوب بررسي حساب هاي بانكي، 
بازرسي مالياتي و ماده181 قانون ماليات هاي مستقيم، افزايش يافته و 
از تمامي ظرفيت هاي قانوني براي وصول مطالبه و وصول ماليات حقه 

دولت استفاده مي شود. 
........................................................................................................................

رشد 1049 واحدي شاخص بورس تهران
همه شاخص هاي بورس ديروز سبز ش�دند، به گونه اي كه شاخص 
كل و ش�اخص قيمت با معيار وزني- ارزش�ي نس�بت به روز قبل 
0/07درصد رشد كردند و ش�اخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
در پايان معام�لات ديروز با افزايش هزارو49 واحدي همراه ش�د. 
به گزارش فارس، ش��اخص كل ب��ورس اوراق بهادار ته��ران ديروز در 
يك روند رو به رش��د با افزايش هزارو49واحدی همراه ش��د و به رقم 

يك ميليون و 445 هزار و 136 واحد رسيد. 
همچنين ش��اخص كل با معيار هموزن با افزايش 2هزارو75 واحدی 
به رقم 410 ه��زارو633 واحد رس��يد. ارزش بازار كه ناش��ي از ارزش 
شركت هاي حاضر در بورس است به بيش از 5 ميليون و 438 هزار ميليارد 
تومان رسيد. معامله گران بيش از 5/6ميليارد سهام، حق تقدم و اوراق 
مالي در قالب 317 هزار فقره معامله و ب��ه ارزش 3هزارو789 ميليارد 

تومان دادوستد كردند. 
........................................................................................................................

 عدالت صنعتي
از اولويت هاي مهم وزارت صمت 

يك�ي از برنامه ه�اي وزارت صم�ت ايج�اد عدال�ت صنعت�ي 
در سراس�ر كش�ور بوده اس�ت و در اين راس�تا بايد براي مناطق 
مرزي و مح�روم مانند نهبندان مش�وق هاي مدنظر ديده ش�ود. 
علي رسوليان، معاون وزير صمت اظهار كرد: امروزه مهم ترين مسئله 
كشور بحث توليد است و در سفرهاي مختلف استاني از مناطق توليدي 
و شهرك هاي صنعتي بازديد انجام مي ش��ود. در هفته دولت بيش از 
53 هزار ميليارد تومان پروژه عمراني و طرح هاي صنعتي در شهرك ها 
و نواح��ي صنعتي با ايجاد اش��تغال براي 10 هزار نفر ب��ه بهره برداري 
مي رس��د. وي با اش��اره به اينكه در حوزه توليد دو موضوع حمايت از 
توليد و كارآفرينان و تأمين زيرساخت ها مطرح است، بيان كرد: يكي 
از مشكلات تأمين آب است و مطالعه اي در مناطق محروم كه ظرفيت 
صنعتي دارند در حال انجام اس��ت. در اين راس��تا حدود 200منطقه 
صنعتي كشور را وزارت صمت شناسايي كرد و با وزارت نيرو تفاهم شد 

كه يك ميليارد مترمكعب از پساب شهري استفاده كنيم. 
معاون وزير صمت با تأكيد بر ل��زوم اصلاح فرايندها و حذف امضاهاي 
طلايي بيان كرد: واگذاري زمين ها در سازمان صنايع كوچك به صورت 
الكترونيكي انجام مي شود. اين موضوع از اواخر سال قبل كليد خورد و 
حدود 50 ميليون مترمكعب را براي شهرك ها و نواحي صنعتي كشور 
خريداري كرديم، اين فرايند امس��ال با جديت بيشتري دنبال خواهد 
شد تا آب مورد نياز صنايع تأمين شود. رسوليان گفت: از سال گذشته با 
سفرهاي رئيس جمهور در سطح كشور در ساخت بيش از 66پست برق 
مشاركت داشته ايم و در مجموع وزارت صنعت در 93پست برق با وزارت 

نيرو براي تأمين زيرساخت هاي اين حوزه مشاركت مي كند. 
معاون وزير صمت با بيان اينكه براي توليد 14 هزار مگاوات برق در سطح 
كشور تعهد كرده ايم، افزود: عزم وزارت صنعت اين است كه در منطقه 

خراسان جنوبي محوريت توسعه را معادن قرار دهيم. 
وي بيان كرد: كش��ور را به چهار منطقه بر اساس شهرستان ها تقسيم 
مي كنيم و هر شهرس��تاني كه ظرفيت صنعتي دارد ولي با محروميت 
صنعتي مواجه است، ما براي آن مشوق هاي ويژه اي در واگذاري زمين، 
تسهيلات و سرمايه گذاري سازمان هاي توس��عه اي از ابتداي مهرماه 

اختصاص خواهيم داد. 
........................................................................................................................

 پيشنهاد افزايش 
نرخ عوارض آزادراه ها!

پيش�نهاد ش�ده اس�ت نرخ عوارض آزادراه ها به ط�ور ميانگين 
۲۸درصد افزايش يابد. 

به گزارش نبض صنعت، خيرالله خادمي، مدير عامل شركت زيرساخت 
و توسعه افزود: اين افزايش نرخ دو ساله است، طوري كه در سال1400 
افزايش عوارض نداش��تيم و در ح��ال حاضر چنانچه اعلام ش��ود تا بهار 
س��ال1402 اين رقم باقي خواهد ماند، اين نرخ هم براي دو سال كاملًا 
معقول اس��ت. خادمي گفت: دغدغه اي درباره برخي آزادراه ها از جمله 
آزادراه تهران- ش��مال وجود دارد، زيرا برخي قطعات براي اخذ عوارض 
اضافه شده كه قرار اس��ت كميته اي براي بررسي بيش��تر در اين زمينه 
تشكيل شود. مدير عامل شركت زيرساخت و توسعه گفت: جداول نرخ 
عوارض آزادراه ها را به كميته بررسي ارائه داده ايم و اميدواريم هر چه زودتر 
نرخ عوارض اعلام شود. خادمي درباره طولاني شدن زمان ساخت آزادراه 
تهران- شمال )بيش از 20سال( افزود: ساخت آزادراه تهران- شمال در 
چند سال اخير خوب پيشرفت كرده و واقعيت اين است كه اگر حجم كار و 
نوع بهره برداري و اقداماتي را كه در اين آزادراه صورت گرفته است، ببينيد 

در مقايسه با زمان صرف شده براي ساخت طرح، قابل تقدير است. 
مدير عامل شركت زيرساخت و توس��عه گفت: ساخت منطقه يك در 
مدت پنج سال با يك ركورد كاري در مهندسي ايراني صورت گرفته و 
ادامه آن در منطقه2 نيز با تونل البرز كه يكي از طولاني ترين تونل هاي 

كشور است، بسيار مناسب پيشرفت كرده است. 
خادمي در ادامه افزود: مابقي ساخت منطقه2 همزمان در حال انجام 
است و از 22كيلومتر منطقه2، 85 درصد آن تونل و پل است كه تلاش 

ما اين است تا پايان سال به بهره برداري برسد. 
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معاون حقوقي و امور مجلس وزارت صمت، 
با اشاره به اينكه براي 4۸0شهر كشور سند 
آماي�ش صنعتي، معدني و تج�اري تدوين 
شده  است، گفت: به جاي طرح هاي ايجادي، 
توس�عه طرح هاي توليدي ضروري اس�ت. 
به گزارش خبرگزاري صداوسيما، محمدجواد 
حاج حس��يني در پنجاه وچهارمي��ن جلس��ه 
ش��وراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
قم اف��زود: طب��ق گفته ه��اي رئيس جمهور، 
نبايد كار هاي نمايش��ي انجام دهيم و كلنگ 

دست بگيريم. 
 وي با تأكيد بر اينكه همين كار هايي كه روي 

زمين است را بايد انجام دهيم، گفت: طرح هاي 
ايجادي صرفاً طرح هاي اولويت دار و نياز هاي 

راهبردي كشور است. 
 حاج حس��يني اف��زود: ما بايد ت��لاش كنيم، 
اگر يك واح��د توليدي 200ني��رو دارد، اين 
تعداد به 100نفر كاهش پي��دا نكند، بلكه به 

300نفر برسد. 
 معاون وزير صنعت با ذكر اينكه در فعاليت هاي 
توليدي بايد اولويت ه��ا را مدنظر قرار دهيم، 
اضافه كرد: در دولت سيزدهم با شعار هايي كه 
داده شد، نيت اين بود كار هاي ويژه اي را انجام 
دهيم كه در حال انجام است و آيت الله رئيسي 

هم در ميدان هستند. 
 وي با بيان اينكه در وزارت صنعت 106طرح 
تحولي در حوزه هاي مختلف صنعت، معدن، 
تجارت و خودرو تعريف ش��ده  اس��ت، گفت: 
خودرو ديگر صنعت نيست و به بحث امنيت 
ملي تبديل شده است، البته اگر بتوانيم موانع 
را رفع كنيم، اتفاق ه��اي مهمي در اين بخش 

رخ خواهد داد. 
حاج حس��يني همچنين موضوع درج قيمت 
توليدكننده روي كالا ها را مورد توجه قرار داد 
و افزود: انتقاد هايي كه از جانب بخش توزيع 
صورت گرفت، باعث شد تا قيمت مصرف كننده 

نيز روي كالا ها درج شود. 
 وي همچني��ن با اش��اره به ط��رح بانكداري 
اس��لامي كه هم اكنون در مجلس شوراي در 
دست بررسي است، گفت: در ماده7 اين طرح 
هيئت عالي گذاش��تند ك��ه در حقيقت ركن 
عالي بانكداري اسلامي محسوب مي شود، اما 

اصلًا ردپايي از وزارت صنعت نيست. 
حاج حسيني تأكيد كرد: چون وزارت صمت 
تا 40 درص��د س��هم توليد ناخال��ص داخلي 
كش��ور را دارد، عدم حضور اين وزارتخانه در 
طرح بانكداري اس��لامي خلاف قانون برنامه 

توسعه است.

تدوين آمايش صنعتي براي ۴۸۰ شهر
   صنعت


